
opremila tako, da je dogodek na našem mla-
dinsko-knjižnem področju, zlasti še, ker je 
cena tako izredno nizka. Prav v tem tiči tudi 
velika moč naše stanovske organizacije, da s 
svojimi odseki kakor je M. M. omogoča do
stop dobrega berila po nizki ceni v vsako 
našo družino. — Tov. Moli iz Trbovelj je 

Stanovska organizacija JUl 
?abila: 

= JUU SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
LEVI BREG zboruje v soboto 14. jan. 1933. 
Razen običajnih točk je na sporedu: »Razgo
vor o novih (začasnih) učnih načrtih za višjo 
narodno šolo«. Vabim vse tovariše (ice), da 
pripravijo čim krajše, a jedrnate, stvarne 
predloge: a) kaj je črtati, b) kaj je dodati. 
Najbolje, da si vsaka šola izbere svojega po
ročevalca ter tako slišimo mnenje učiteljstva 
nižje (eno in dvorazrednih), srednje (tri do 
štirirazrednih) ter višje (pet in večrazrednih) 
organiziranih šol. Pri tej točki prisostvuje in 
sodeluje tudi g. sreski šol. nadzornik. — Zbo
rujemo ob pol 10. uri v dvorani Nabavljalne 
zadruge v Mariboru. Točno ob 9. uri naj pri
dejo k seji člani upravnega in nadzornega 
društvenega odbora. Apeliram na tovariško 
in poklicno zavednost, ki nam narekuje 
polnoštevilno in točno udeležbo! — Tovariški 
pozdrav! Vauda Mirko, preds. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO MURSKA 
SOBOTA bo zborovalo v Sokolskem domu 
v Murski Soboti 14. januarja t. 1. Začetek ob 
deveti uri. Dnevni red: čitanje zapisnika zad
njega občnega zborovanja, dopisi in društvene 
zadeve, poročilo predsednika sekcije tov. Dim
nika, razgovor o učnem načrtu za višjo na
rodno šolo, predavanje tov. Zejnove o mo
dernih ročnih delih in ornamentih v usnju, 
lesu, steklu in kovini, slučajnosti. — Odbor. 

+ JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V LITIJI je imelo svoje drugo redno 
letošnje zborovanje v soboto, dne 10. decem
bra 1932. ob 9. uri pri Mikliču v Ljubljani. 
Udeležilo se ga je 75 članov. 

Predsednik tov. Zupančič otvori zboro
vanje ter pozdravi navzočega nadzornika g. 
Bezeljaka in predavatelja g. Kapusa, novinar
ja in urSdnika »Lovca« ter vse članstvo, ki je 
prišlo kljub slabemu vremenu. 

G. Kapus, dober poznavalec prirode in 
vesten opazovalec življenja v naravi, je v 
dobro zasnovanem predavanju orisal nekaj 
momentov iz življenja v prirodi, izčrpno o 
prirodoznanski literaturi, o načinu podajanja 
prirodoznanstva učencem, o zmotnem stališču 
lovca in drugih do divjačine ter končno z ob
čutno sočutnostjo o stališču inteligenta do 
zanjkarstva. Za poučno in zanimivo preda
vanje mu je učiteljstvo živahno aplavdiralo 
ter s tem dokazalo hvaležnost za podane misli. 

Predsednik se iskreno zahvali g. preda
vatelju, nakar preide na dnevni red. V raz
pravo pride mariborska Spomenica s pred
sedniškega zbora 5. novembra 1932. Predsed
nik nadz. odbora Okorn predlaga po obrav
navi spomenice zaupnico vodstvu JUU. Spo
menica je bila soglasno in z velikim odobra
vanjem sprejeta. Sklep zbora o zaupnici je 
bil objavljen že v prejšnjem U. T. — Tov. 
predsednik sporoča, da je več članov prosilo 
društvo za intervencije glede napredovanj. 
Sekcija je v tem pogledu storila svoje korake 
in leže akti pred 'podpisom. Glede sistemiza
cije mest je situacija taka, da kaže čakati 
boljše konjunkture, da zamoremo izposlovati 
čim več ugodnejših mest. Začasni učni načrt 
za višje narodne šole je založila UT. Učni 
načrt za nižje narodne šole, sestavljen od 
Prosvetnega sveta, a od g. ministra še ne 
podpisan, imamo že natiskan, a samo v enem 
izvodu na stroj. Predlog je, da se UT naprosi, 
da ga založi za vse šole in za vse razrede. 
Učiteljstvu se priporoča, da učne načrte pre
čita in. razmišlja o njih vsebini, da se na 
prihodnjih zborovanjih otvorijo diskusije o 
njih. Mariborskih učiteljskih dnevov se je 
udeležilo tudi precej učiteljstva iz našega 
sreza. Naš UPZ je koncertiral z velikim 
uspehom v Mariboru in v Celju. V svojem 
nadaljnjem poročilu omenja tov. predsednik 
delovanje raznih odsekov JUU. Delo, ki ga 
opravlja Mladinska matica pa je eno najbolj 
kulturnih in upravičen ponos naše organiza
cije. »Naš rod« ima širok krog čitateljev, ca. 
20.000 naročnikov. Prav te dni je izšla knjiga 
Jos. Ribičiča: Miklavževa noč, ki jo je M. M. 

praznoval 20 letnico plodonosnega dirigent
skega dela pri pevskem društvu »Zvon«. K 
čestitkam se je pridružilo pismeno tudi naše 
društvo. 

Ker je tajnik tov. Kovačič bolan, poroča 
o došlih dopisih tov. predsednik. Zapisnik 
zadnjega zborovanja se brez spremembe 
sprejme. — Učiteljska tiskarna prosi potom 
JUU vse upravitelje, da intervenirajo pri 
kraj. šol. odborih za poravnavo dolga, ki 
znaša v našem srezu ca. 150.000 Din. 

Dopis ministrstva prosvete; Zborovanj je 
lahko 10 v vsakem šolskem letu. Porazdcle se 
tako, da je vsako drugo v Ljubljani, vmesna 
pa na litijski, oziroma na višnjegorski strani. 
Vrše se vedno drugo soboto v mesecu. Odbor 
lahko datum spremeni, ako nastanejo zadržki. 
Prihodnje zborovanje bo v Zagorju, predaval 
bo tov. Adamič. Naslednje v Ljubljani, pre
daval bo tov. Golobic. 

Blagajnik tov. Kopriva poroča o nastalih 
članskih spremembah v našem društvu in o 
stanju blagajne. Plačevanje je bilo v mesecu 
novembru redno. 

Tov. Adamič podpre »Spomenico« s kon
kretnim slučajem iz našega sreza. V imenu 
učiteljstva predlaga, da se sekciji JUU v 
Ljubljani pošlje pisana vloga, v kateri se opo
zori glede namestitve onih, ki niso po uradni 
poti zaprosili za službena mesta. Po izredno 
živahni debati, ki so se je udeležili številni 
člani je ob zaključku tov. predsednik spomi
njal na spomenico, in obljubil, da bo po 
navodilih članstva pokrenil vse potrebno, — 
Tov. Okorn želi informacije glede prostih 
dnevov in proslav Sv. Save in Strossmajerja. 
Pojasnila daje navzoči g. nadzornik Bezeljak. 
Tov. Okorn predlaga, da se ob priliki vrtnar
ske razstave v Ljubljani vrši isto tam raz
stava učil. Predlaga se to U. T. Kdor želi v 
bodoče znižane vstopnice za prireditve ob 
zborovanjih, naj javi to predsedniku pismeno 
dva dni popreje. 

Po zborovanju se je vršilo skupno kosilo 
pri Mikliču, ki sta se ga udeležila tudi g. nad
zornik Bezeljak in predavatelj g. Kapus. Zve
čer so si člani ogledali z znižanimi vstopni
cami, ki jih je preskrbel EO, v drami Merež
kovskega »Carjevič Aleksej«. 
Jože Župančič, Kopriva Ivan, 

predsednik. zapisnikar. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO KAMNIK 
je zborovalo 7. decembra v dvorani hotela 
Miklič v Ljubljani. Navzočih je bilo 75 čla
nov(ic). 

Tov. predsednik je po otvoritvi zboro
vanja takoj podal besedo tov. Kocijančiču, 
načelniku Učit. samopomoči. Tov. Kocijančič 
je pojasnil delo in važnost te naše gospodar
ske institucije in vabil članstvo k čim večje
mu pristopu. Pojasnil je naloge, ki čakajo re
šitve in važnost prihodnjega občnega zbora. 
V našem srezu je vseh članov (ic) 84. Član
stvo ga je nagradilo za njegova izvajanja z 
odobravanjem. 

Nato je predaval tov. Horn o volji. Po
jasnil je zgodovinski razvoj znanstvenega 
razmotrivanja o volji in omenil, da se on 
najbolj sklada z LindworSkyjem. Opozoril je 
na željo po močni volji, ki se pojavi v mladih 
letih in se jo pogosto ubija, namesto da bi se 
jo pravilno usmerjalo. Poudarja, da močne 
volje ni in da je ne moremo stopnjevati. Po
jasni na nekaterih primerih učinek volje. Vo
lji se stavijo vedno zapreke. Opozori, da 
trpljenje in prenašanje trpljenja ni odvisno 
od volje. Močne volje v tem smislu, kot si 
jo predstavljamo mi, ni. 

Brez motiva ni volje. Motivi vzbudijo 
voljo. Tudi dobro delo je nekaterim motiv. 
Vzgojitelj mora vzgajati na trdni podlagi mo
tivov. Volja ni element. Imeti mora neko gi
balo. Veselje in dolžnost sta pogosto v kon
fliktu. Šola ima namen izravnavati konflikt. 

Sreski prosvetni referent tov. Lukežič 
opozori na važnost otroške volje in poudari 
važnost motivov, zato prosi vse tovarišice in 
tovariše, naj upoštevajo to. Moderna šola za
hteva zanimiv pouk in pojasni to na ra
čunstvu. 

Razvije se prav živahna debata, v katero 
posežejo tovariši (ice) Hrovat, Ostanek, Rup
nikova in končno zopet tov. Horn. 

Tov. predsednik poroča o sklepih, ki so 
bili sprejeti na zborovanju predsednikov sre
skih društev v Mariboru. 

Nato prečita »Spomenico«. Bila je soglas
no sprejeta. Prečita tudi odgovor ministrstva 
prosvete. 

Nato poroča tov. predsednik, da je bil 
šolski upravitelj v Mekinjah I. Primožič ne
nadoma premeščen v Škofjo Loko. Na inter
vencijo organizacije je bil dekret anuliran 

V debato so posegli tov. sreski prosvetni 
referent Lukežič in tovariši Hrovat, Koman, 
Mayer in Šubertova. 

Na prihodnjem zborovanju bo predaval 
tov. sres. referent o »Delovni enoti«. Zboro
vanje bo v Domžalah. 

Po skupnem kosilu smo si ogledali nebo
tičnik. Ljubeznivosti g. inž. Khama se mora
mo zahvaliti, da smo smeli občudovati to 
mojstrsko delo modernega stavbarstva. Po

ljudno nam je tolmačil to čudo in nas po
vedel v vse zanimive dele stavbe. 
Arrigler A., predsednik. Horvat L, zapisnikar. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V LJU
TOMERU je zborovalo dne 10. decembra v 
Gor. Radgoni. Kljub neugodnemu vremenu je 
bila udeležba dobra. Navzoč:h: 50 članov(ic). 

Predsednik tov. Mavric je uvodoma po
zdravil navzoče, zlasti one iz oddaljenih kra
jev. Pozdravil je nove člane ter se poslovil 
od tovarišice Rusove, tov, Kotnika, Gregori
ča in Pupisove, ki odhajajo, da si obogate 
duha, oziroma, ki so premeščeni; čestita tov. 
Ivanjšiču na odlikovanju. 

vajanja so bila izredno zanimiva. Predvsen 
je raztolmačil temeljne smernice, ki jih j« 
ministrstvo izročilo za novembrsko sejo glav 
nemu prosvetnemu svetu v razpravo o učnen 
načrtu za osnovne šole. Nadalje je pojasni 
vse predpriprave in ogromno delo, ki ga ji 
izvršila sekcija pred njegovim odhodom \ 
Beograd, kakor tudi stališče, ki ga je zavzc: 

v imenu sekcije v splošni in specijalni debati 
Ker so se navzoči v vseh točkah strinjali : 
poročevalcem, je žel za svoje zanimivo po 
ročilo in izredno požrtvovalno delo od vseli 
navzočih zasluženo priznanje in zahvalo. 

Ker ni bilo v končni debati nikakih iz 
preminjcvalnih predlogov, se mu je predsed. 
nik v imenu ljubljanskega učiteljstva ponov 
no zahvalil in vsled pozne ure zaključil zbo 
rovanje. 

Vekoslav Mlekuž, Josip Mihelič, 
predsednik. tajnik. 

Podal je svoje situacijsko poročilo, v ka
terem se je spomnil lepih učiteljskih dni v 
Mariboru; spomnil se je onih naših mladih 
ljudi, ki se jih na stotine gubi, ki jim klonejo 
sile, četudi bi radi v življenje, v delo; kliče
jo kruha — ginejo ideali in se ubijajo v skr
bi za življenje. 

Tov. Kotnik je referiral o novem učnem 
načrtu za višje narodne šole. Podal je njego
ve zahteve, a pokazal tudi trenje posameznih. 
Po referatu, ki je ugodil, se je razvila deba
ta, iz katere so se sestavili izpreminjevalni 
predlogi. Glavno je: naša šola naj bo tipično 
narodna šola in ne kopija tujih. Upošteva 
naj se priložnostni pouk in naj ne postane 
zopet učilnicamučilnica. 

Tov. Mavric je poročal o seji predsedni
kov. Ojisal je delo sekcije glede premestitev, 
stalnosti, napredovanja, glede naturalnih sta
novanj in stanarine, nameščanja novincev in 
kontraktualcev, ukinitve monopola na zvez
ke itd. 

Z navdušenjem in soglasno je bila v na
slednjem sprejeta »Spomenica« s seje pred
sednikov z željo, da bi imela uspeh. 

Tov. nadzornik Karbaš je še poročal o 
zanimivih člankih iz »Narodne prosvete«. 

Pri slučajnostih so se izvolili namestniki 
poverjenikov, ki odhajajo: tov. Ferjančičeva 
za Pedagoško centralo, tov. Ogorelčeva za 
Mladinsko matico, tov. Porekar za »Učitelja«. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo febru
arja v Gor. Radgoni. 
K. Mavric, predsednik. M. Klemenčič, tajnica: 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO ŽUŽEM
BERK je zborovalo dne 10. decembra 1932. 
v Žužemberku ob 73% udeležbi. 

Po otvoritvi in pozdravu je podal pred
sednik tov. Mervar poročilo o zasedanju 
upravnega in nadzornega odbora in predsed
nikov učit. društev ljubljanske sekcije, kate
re se je tudi sam udeležil. Poročal je zlasti o 
»Spomenici«, ki jo je predsedniški zbor se
stavil, sekcija pa poslala na razna merodaj
na mesta. Spomenica je bila v celoti sprejeta 
soglasno. 

Pri Učit. tiskarni se je izvolil učiteljski 
strokovni svet, ki je važnega gospodarskega 
pomena za našo organizacijo. 

Nato je predavala tov. Anica Terpinova 
o higieni v gospodinjstvu. Predavateljica je 
dobro in točno osvetlila slabe higienske pri
like po večini naših kmetskih domov. Vzrok 
je deloma revščina, še bolj pa nevednost. 
Zato je zelo potreben pouk o higieni za vse 
otroke, za deklice pa še prav posebno, ker 
one bodo kot bodoče gospodinje važen čini
telj glede zdravja in napredka našega naroda. 

Lepo in temeljito predavanje je želo od 
strani zborovalcev priznanje in pohvalo. 

Tov. Sivec je sestavil podrobni učni na
črt za pouk v higieni na osnovni in višji na
rodni šoli. Ta načrt se bo razdelil posamez
nim šolam, da ga do prih. zborovanja prouče 
in stavijo spreminjevalne predloge. 

Na prih. zborovanju, ki se bo vršilo me
seca marca v Žužemberku, bosta referirala 
tov. Zumer in tovarišica Kezele. 
F. Mervar, predsednik. R. Hrovatova, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NAMESTO je zborovalo dne 16. decembra 
zvečer na šentjakobski šoli. Poleg drugih važ
nih stanovskih zadev je bilo na dnevnem redu 
tudi poročilo o novem učnem načrtu za osn. 
šolo, ki je brezdvomno pritegnilo k udeležbi 
nenavadno veliko število članstva in kot gosta 
oba okoliška sreska šolska nadzornika tov. 
Drnovška in Urbančiča. 

Po pozdravnem nagovoru se je spomnil 
tov. predsednik rojstnega dne Nj. Vel. kralja 
Aleksandra I. Ko je v markantnih potezah 
orisal njegovo resno prizadevanje za prepo
rod vsega jugoslovenskega naroda, so nav
zoči s trikratnim vzklikom kralju in visoke
mu domu zaključili slavnostni del zborova
nja. Sledilo je situacijsko poročilo in čitanje 
okrožnic, predvsem spomenice štv. 852 glede 
učiteljske stanarine in naturalnih stanovanj 
in spomenice štv. 920 v zadevi stalnosti drž. 
uradništva in učiteljstva. Navzoči so obe^ spo
menici, zlasti pa spomenico o stalnosti uči
teljstva soglasno odobrili ter izrekli vodstvu 
sekcije zaupanje in zahvalo. S posebnim za
dovoljstvom je bil sprejet tudi odlok br. ban. 
uprave štv. 15.059 od 13. okt. t. 1. s katerim 
se na Drošnjo sekcije odreja, da vrše nadzor
stvo pri ekshorti in liturgiji le učitelji pravo
slavne veroizpovedi. Končno je bil soglasno 
sprejet predlog za kooptacijo dveh članov — 
Bitenc Mara in Polak Janko — v oblastni 
odbof P. R. K. 

Po končani debati k predsedniškemu po
ročilu je zavzel mesto poročevalca predsednik 
sekcije, tov. Ivan Dimnik, ki je podal po
drobno poročilo o novem učnem načrtu za 
osnovno in višjo narodno šolo. Njegova iz

+ JUU SRESKO DRUŠTVO GORNJI 
GRAD je imelo svoj letni občni zbor dne 
10. dec. 1932. v šoli v Mozirju. 

Navzočih 27 članov to je 69%. 
Opravičila se je 1 tovarišica in 1 tovariš 
Tov. predsednik Kotnik Zorko pozdrav 

lja vse navzoče, posebno pa še predsednika 
sekcije tov. Dimnika Ivana, ki se je odzval 
povabilu in mu poda besedo. Tov. Dimnik 
nas je s svojim mirnim in nadvse taktnim 
nastopom naravnost očaral. Poročal iam je 
o vseh tekočih zadevah in pojasnil marsi
katero nam še deloma neznano deloma ne
jasno stvar. Izrekamo mu tem potom prav 
prisrčno zahvalo. 

Iz tajniškega poročila je razvidno, da je 
imelo društvo v 1. 1931./32. 39 članov. 

Zborovali smo petkrat, imeli dve preda
vanji, eno hospitacijo v poizl^spem razredu 
in en telovadni nastop. 

Zadnje zborovanje se je vršilo istočasno 
s sreskim učiteljskim zborom. — Povprečna 
udeležba na zborovanjih je bila 63%. 

Na banovinski skupščini v Ljubljani nas 
je zastopal tov. predsednik. 

Blagajničarka je poročala, da znašajo 
dohodki Din 956281; izdatki Din 874615; 
prebitka je Din 81666; po pregledu knjig 
je dobila tov. blagajničarka razrešnico. 

Tov. predsednik predlaga, da bi se od 
preostanka darovalo 200 Din za »Učiteljski 
dom« v Mariboru. Sprejeto. 

Proračun za prihodnje leto znaša: za 
redne člane letno 160 Din in z učitelji poro
čene učiteljice pa 100 Din. Članarino naj bi 
pobirali tov. šolski upravitelji mesečno. 

Po zborovanju je imel odbor še sejo, da 
je mesto premeščenega tov. predsednika 
Kotnika Zorka izvolil novega v osebi tov. 
Avgusta Rozmana, šolskega upravitelja v 
Šmartnem ob Paki. 

Prihodnje zborovanje se bo javilo pra
vočasno 

Rozman I. Avgust, Černe Iva, 
predsednik. ■ zapisnikarica. 

+ JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V KRANJU je zborovalo dne 7. de
cembra 1932. ob povoljni udeležbi. Uvodoma 
je predsednik tov. Lapajne pozdravil vse no
vovstopivše člane (ice), posebno pa sreskega 
šolskega nadzornika tov. Rusa V. Nato je 
prečital tajnik došle dopise. Še enkrat je pre
čital odstavek za odstavkom »Spomenice« 
predsedstva JUU za dravsko banovino. Pri 
vsakem odstavku se je vnela živahna debata, 
pri kateri so posamezni govorniki podkrep
ljali navedbe v spomenici in podajali potreb
na navodila za okrepitev izvenšolskega dela. 
Zborovalci so spomenico soglasno in z nav
dušenjem odobrili. 

O pomenu sreske kmetijske razstave za 
narodno šolo je predaval tov. Lapajne. Kot 
praktičen in izkušen delavec na polju kme
tijstva je z dragocenimi podatki, ki jih je 
nabral pri razstavi, dokazoval, kaj šola in 
učiteljstvo lahko nudita kmetovalcu, oz. kako 
naj mu pomagata pri njegovem poklicnem 
delu, da bo napredoval. Strokovnjaško je 
tudi očrtal in ocenil posamezne oddelke oz. 
razstavljene predmete, za kar mu je čestital 
navzoči kmetijski referent g. J. Šuštič. Sled
nji je prebral tudi imena onih učiteljev in 
učiteljic, ki so se odlikovali pri delu za pri
reditev tako impozantne sreske kmetijske 
razstave. 

Navedenemu predavanju je sledilo dru
go in sicer »O začasnem učnem načrtu za 
višjo narodno šolo«. To je imel tov. Rupret. 
Tov. sreski šolski nadzornik je priporočal 
učiteljstvu pristop k S. Š. M. Tov. Horvat pa 
je stavil dva predloga, in sicer L da se usta
novi pri sekciji JUU v Ljubljani trezve
nostni odsek in 2. da se odpravi monopol 
na šolske zvezke. Oba predloga, ki jih je 
predlagatelj podrobno utemeljeval, sta bila 
soglasno sprejeta. 

Zborovanje je reševalo nato važne sta
novske zadeve. Posebno se je bavilo z okrož
nico glede zapuščanja službenega kraja po 
učnem osobju. 

Josip Lapajne, Vinko Rupret, 
predsednik. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO KOZJE 
je zborovalo dne 7. decembra 1932. v Kozjem. 
Zborovanja se je udeležilo 37 tovarišev (ic), 
t. j . 87%. Opravičila sta se 2 tovariša. Tov. 
predsednik otvori zborovanje in pozdravi 
vse navzoče. Poroča o poteku zborovanja o 
priliki otvoritve Učiteljskega doma v Mari
bru in o »Spomenici«. Bodri navzoče član



stvo, da pridno obiskuje zborovanja ter tudi 
aktivno sodeluje. Govori o izvenšolskem de
lu. O njem se je vršila živahna debata. Za 
pisnik zadnjega zborovanja se prečita in 
odobri. Naknadno se vzame na znanje opra
vičilo štirih tovarišev, ki se niso udeležili 

^zborovanja 8. oktobra 1932. Obravnavajo se 
] važnejši došli dopisi. 
, Sledilo je zelo zanimivo in poučno pre
davanje tov. Podjavorška o »Razširjanju 
pojmov v razredih višje narodne šole v okvi
ru novodobnih načel«. Metodičnemu razgo
voru, kateremu je učiteljstvo sledilo z živah

■ nim sodelovanjem, se tov. predsednik vodi
telju razgovora zahvali za trud in prosi še 
za nadaljevanje, ker je koristno in potrebno. 
Predavanje tov. Freceja je odpadlo radi po
manjkanja časa. Tov. blagajnik apelira na 
edno plačevanje članarine. Toliko stanovske 

j zavesti pa mora imeti članstvo, da bo pri
' spevalo mesečno 17 Din. Če ne gre drugače, 

naj kar tov. upravitelji odtrgajo vsakega pr
vega, ko izplačujejo prejemke. Članarino naj 
odpošljejo za vse učiteljstvo na šoli skupno. 
Prihodnje zborovanje meseca februarja. Kraj 
odloči odbor sam. , 
AL Čok, predsednik. M. Strašekova, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V PTUJU 
je zborovalo 12. decembra v Ptuju. Navzo
čih je bilo 675% članov. Po otvoritvi zboro
vanja preide tov. predsednik k čitanju do
pisov. 

Navzoči sklenejo, da bodo, ker je mini
strstvo prosvete dovolilo letno 10 dni za zbo
zborovanja, v zimskem času zborovali vsak 
drugi, a v letnem času pa vsak mesec. 

Spomenica predsedniškega zbora v Ma
riboru se prečita. V živahni debati, ki se je 
nato razvila, se konstatira, da je na nekate
rih šolah nastavljeno preveč učiteljstva, do
čim ga na drugih manjka. Slušatelji pedago
ške šole izhajajo iz osnovnošolskega učitelj
stva, dopusti za študij istih se financirajo iz 
fonda za osnovno šolstvo, nadomeščajo za 
časa odsotnosti slušateljev pedagoške šole 
tovariši iz osnovne šole, na službovanje se pa 
absolventi pedagoške šole ne vračajo več na 
osnovno šolo, marveč dobe mesta na meščan
skih šolah in učiteljiščih. 

Radi tega je bil sprejet predlog, naj se 
najde drug kredit za študij na pedagoški šo
li, mesto osnovnošolskega in naj se omogoči 
slušateljem oz. abiturientom, da takoj po po
loženem zrelostnem izpitu prestopajo na pe
dagoško šolo. 

Nadalje so tekom debate ostro obsojali 
protest slušateljev ljubljanske univerze radi 
študija nekaterih učiteljev na filozofski fakul
teti iste univerze, ter se je poudarjalo, da 
mora učiteljstvo izvojevati, da bo vsakemu 
učitelju odprta pot do vseh fakultet na uni
verzi. 

Tudi s premeščanjem osnovnošolskega 
učiteljstva na meščanske šole ne soglašamo, 
ker se to učiteljstvo plačuje i nadalje iz fon
da za osnovno šolstvo. 

Spomenica je bila soglasno sprejeta in je 
učiteljstvo zahtevalo, da se ta sklep obelo
dani tudi v dnevnem časopisju. 

Debatiralo se je nadalje o SŠM. Zadeva 
se je povoljno razčistila. 

Nadalje se je govorilo o šolskih računih; 
izrekla se je želja, naj bi oblasti ne črtale po
trebnih postavk, ker se otežkoča redno po
slovanje krajevnih šol. odborov. 

Članstvo je odločno ugovarjalo, ker so 
se zasegle decemberske občinske doklade po 
sreskem kmetijskem odboru. S tem je bila 
šola težko prizadeta. 

Sprejet je bil tozadevni predlog. 
Govori se tudi o provizornih učnih na

črtih za višje narodne šole. V izrednih kon
ferencah naj poda učiteljstvo svoje mnenje 
o njih. 

Sledilo je predavanje tov. Jurančiča o 
proučevanju šolskega okoliša iz vidika zdrav
stva, higiene, morale, gospodarstva, krimina
litete, alkohola itd. Na lično izdelanih tabe
lah je imel zabeležene podatke svojega šol. 
okoliša in svojega rojstnega kraja po gori 
navedenih vidikih za dobo 100 let. Konstati
ral je, da umrljivost dojenčkov kljub napred
ku v zdravstvu in higieni narašča, da nara
šča zavživanje alkohola, da narašča krimina
liteta, da pada morala in gospodarstvo. Animi
ral je tovariše, da se i oni lotijo tega dela ter 
tako točno spoznajo svoj okoliš vsaj za učne 
svrhe. Tovariši žele smernic za izvršitev tega 
dela, ki jih tovariš predavatelj obljubi. 

Tov. Debenak je govoril v vznesenih be
sedah o Srečku Kosovelu. Tov. Vičar nas je 
seznanil z nekaterimi prav lepimi pesnitvami 
Kosovelovimi. 

Tov. predsednik je izrekel tov. Juranči
ču, Debenaku in Vičarju toplo zahvalo. 

Pri slučajnostih poroča tov. predsednik, 
da se je dne 11. decembra ustanovila peda
goška centrala za Ptuj, da se bo lahko vršil 
pedagoški teden in da se bodo lahko prirejali 
debatni večeri. 

Prihodnje zborovanje bo februarja. Dan 
določi odbor. 
Šestan D., predsednik. Kaukler Iv., tajnica. 

Kodrič Stanko in Vladimir, ki sta bila ime
novana na mešč. šolo, poslovil pa se je tov. 
Žgajnar, ki je bil upokojen in se je preselil 
v Ljubljano. 

Glede dopisov so bili sprejeti nekateri 
sklepi, tako o nečlanih, ki nimajo pravice pri
hajati na zborovanja, govorilo se je o po
stopku v slučaju, da nekoga pozove oblast, 
da vloži prošnjo za premestitev. Glede do
pisa SKJ je predsednik poudaril, da sodelo
vanje učiteljstva pri Sokolu ni samo dolž
nost, ki mu jo nalaga zakon, temveč je uči
teljstvo poklicano, da s pomočjo te organi
zacije utrjuje narodno misel in širi zdravo 
državno miselnost. Tovariša Hajnšek in Vo
glar sta priporočala sodelovanje in podpira
nje naših lastnih gospodarskih ustanov. Od
bor je prejel polnomočje za podeljevanje 
podpor iz Bfcinarjevega fonda. Društvo ie 
izreklo soglasno solidarnost k spomenici 
predsedniškega zbora. Pedagoška centrala 
naj sestavi seznam predavateljev, ki bi bili 
pripravljeni predavati na učit. zborovanjih. 
Člani Samopomoči bodo na prihodnjem zbo
rovanju razpravljali o event. spremembah in 
predlogih zadruge za obč. zbor. Pojasnjen 
je bil postopek pri sprejemanju vajencev pod 
14. letom, ki ga novi obrt. zakon prepove
duje. Iznešenih je bilo tudi nekaj kritičnih 
opomb glede razstave šol. vrtov, tako glede 
stroškov itd. 

Nato je predaval g. dr. Stanko Gogala o 
»Našem izobrazbenem in vzgojnem kultivi
ranju«. Najprej je označil nalogo pedag. ve
de ter poudaril važnost izobraževalčevega in 
vzgojiteljevega dela. V globoko zasnovani 
razpravi je nato ostro in jasno opredelil raz
like med izobrazbo in vzgojo z raznih vidi
kov ter končno definiral izobrazbo kot raz
umno znanje o kulturnih dobrinah, ki jih do
življamo, vzgoja pa je sposobnost občutenja 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V CE
LJU je zborovalo 3. dec. ob prisotnosti 154 
članov, t. z. 79 %. 

Zborovanje je potekalo pod vtisom smrti 
ge. Marinke Radičeve, učiteljice srbohrvašči
ne v Celju. Predsednik tov. Gosak je v top
lih besedah očrtal njene vrline kot učiteljice, 
žene in matere, ilskreno sožalje je izrekel 
tudi tov. Jerinu in tovarišici Blejčevi ob 
smrti njunih očetov, tov. Rožajevi pa je če
stital k poroki. Preselila sta se tovariša 


